
Stenograficzne Sprawozdania
galicyjskiego  §ejnm krajo w ego  z roku 1L$6&.

6. posiedzenie 3ciąi sesyi Sejmu galicyjskiego
dnia i .  Grudnia 186«>.

T r e ś ć : Odczytanie i przyjęcie protokółu z ostatniego posiedzenia. — Wybór komisyi speeyalnej do ustawy gminnej. — 
Głosowanie kartkami. — Do skrutynium mianowani panowie: lir. Baworowski, Rogaliński, W rży k . Kury- 
łowicz, x. Łoziński, Gniewosz, Starowiejski, Czajkowski i x. Guszalewicz. — Nowy przybyły poseł krakowski 
Koczyński przydzielony do sekcyi II. — Wniosek pana Kmielowicza poparty o podwyższenie dyjet posłom. — 
Uchwała co do wyboru stałej komisyi petycyjnej z tOc*u członków. — Uchwała co do wyboru stałej komisyi 
administracyjnej z 100*’1 członków. — Rezultat wyborów do komisyi speeyalnej dla rozpoznania ustawy gminnej.

Początek  posiedzenia o godzinie kwandrans 
na 12.

Obecnych p o s łó w : 130.
P r z e w o d n i c z ą c y :  Marszałek krajowy xiąZę 

L e o n  S a p i e h a .
Z e  s t r o n y  R z ą d u :  c. k. komisarz rządowy 

radzca dworu p. P o s s i n g e r .
S e k r e t a r z e :  pp. Grocholski,  Janowsk

Z a tw arn ick i , Zyblikiewicz.

M a r s z a ł e k .  Gdy je s t  dostateczna liczba 
panów posłów zgromadzona posiedzenie sic otwiera. 
Pan sek re ta rz  Grocholski odczyta protokół.

Sekre ta rz  G r o c h o l s k i  ( czyta protokół 
z ostatniego posiedzenia}.

M a r s z a ł e k .  Ma kto co do nadmienienia 
co do protokółu 1 Nie słyszę żadnego g ło su . a 
zatem pro tokó ł je s t  przyjęty.

Teraz  wedle porządku dziennego p rzystąp i
my do wyboru członków komisyi speeyalnej dla 
praw a gminnego i rad powiatowych. W edług  uchwa
ły  Izby ma być 24 członków z całej Izby wy
branych.

Proszę panów, abyście zechcieli kartk i pona- 
pisywaó.

X. K n  r y ł o  w i c  z. Proszn o hołos.
W ysoka Izba p ozw oły t ,  abym kilka słiw 

skaaaw szczo do wyboriw samych, a nąjbilsze 
szczo do czysła w jakim majut byty zastupłeny 
posidateli menszyi w toj komisyi.

S ta tu t krajewyj, wże abym otwerlo skaza ł ,  
duże skupo w tym rozzhladi obchodyt sia,, można 
skazały, że pokrywdyw posidatełej menszych w tym 
zasfupnycześtw i, bo ino meńsza połowyna czysła 
wsieli posłiw zaherajut zastiipnyki posidatełej 
m eńszycb . t. j .  72 zasidąje tych zastupuykiw , a 
preciż tu, tak  jesły woźmemo census poda tk o w y j . 
jako też i obszary, kotoryi z a s id a jn t , jako też i 
tyi wsi tiahary szczo pouosiat, podatki krowy i 
p rą c i ,  to powynny bilsze iiwzbladneuyi byty i zda
wałoby s ia ,  że tutki powynna bilsza połowyna po
słiw zasidaty, kotoryiby buły zastupnykamy posi- 
datałej menszych. Ałe po sprawedły w esty  Wysokoi 
Pałaty spodiwaty sia tak o ż ,  aby w tym wzhladi 
sprawedływo postupowała. Ja  lteżadaju, aby teper 
p ry  tak ważnoj kwestyi ustrojstwa hromadzkoho za-  
siilalo w tojże komisyi pry najmij połowyna za- 
stupnykiw posidatełej meńszycb: a tomu wnoszu 
razom z mojiiny pryjatclamy, żeby meży tyiny 24 

"rzłenamy zasidało prynajmij 12 posłiw z posidatełej 
menszych.

M a r s z a ł e k .  Już uchwalono w tym względzie.
Poseł S ze  m e l o w s k i .  J a  jestem p rzec i

wnego zdania jak x. Kuryłowicz.
W edług  patentu ces. składa się Sejm nietylko 

z posiadaczy mniejszych (M arszałek przerywa 
mówcy).

M a r s z a ł e k .  Ponieważ uchwała zapadła ,  że 
ma być komisya z 24 członków w ybrana ,  więc
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dyskusya nie mu m ie jsc a .— To je s t  rzecz  sumienia 
ja k  każdy chce wybierać.

X. K u r y  ł o w i c z .  Zakidaju l,  że ne skaza- 
wicin pryczyny — czy maju widpo wisty?

G ł o s .  Dyskusya niema miejsca.
X. P a w l i k ó w .  X. Kuryłnwycz choeze wid- 

powisly na słowa posła Szemelowskoho.
Poseł H u b i c k i .  Mnie się zdaje, że uchwała 

nad tern zapadła i dyskusya nie ma miejsca.
M a r s z a ł e k .  T o  je s t  rzecz  sumienia, na 

wybór trzeba zwrócić uwagę.
Do skrutynium upraszam p. lir. [Jaworow

skiego, p. Rogalińskiego, p. W ężyka , x. Kuryło- 
u ic z a ,  x. Łozińskiego i p. Gniewosza, ponieważ 
będą się mogli na dwie części podzielić.

I .  Al. D o b r z a ń s k i .  Ja  proponuję, aby 9 
członków do skrutynium było w ybranych , bo to 
jesi tak olbrzymia p raca ,  że będzie pożyteczniej, 
jeże l i  się na trzy  części podzielą.

M a r s z a ł e k .  D obrze , j a  nic nie mam p rze 
ciw temu. W ięc jeszcze dodam p. S tarow iejskie- 
g o ,  p. Czajkowskiego i x. Guszalewicza. — T eraz  
proszę o napisanie kartek , potem po imieniu będzie 
się wzywać do składania kartek .

Hr. Adam P o t o c k i .  J a  sądzę , że będzie 
najlepiej powoływać do składania kar tek  sekeyami, 
j a k  było praktykowane przy ostatnich wyborach.

X. P a w l i k ó w .  Prosymo o hodymi czasu , 
to jest duże ważna ricz.

M a r s z a ł e k .  T eraz  mamy V2 do 12 .,  więc 
* ' do V2 do 1. zawieszam posiedzenie.

(Posiedzenie zawieszono na godzinę. — O 
godzinie ‘/ 2 do 1. otwiera Marszałek znowu po
siedzenie.}

M a r s z a ł e k .  P rzybył nam poseł krakowski 
p. Koczyński, k tó ry  dotychczas do żadnej sekcyi 
nie jest przydzielony, wnoszę, aby go przydzielić 
do sekcyi drugiej. Czy panowie nic nie mają prze
ciw temu ? (Milczenie.)

Upraszam je sz c z e ,  aby panowie, którzy mają 
porozcinane kartk i,  chcieli je  w papier pozawijać.

Poseł P a s z k o w s k i .  S ą d z ę ,  iż byłoby le
piej spisywać nazwiska na jednej kartce.

M a r s z a ł e k .  Na przyszłość za rządzę , aby 
ka r tk i  nie rozcinać. Pan Grocholski będzie czytać 
spis posłów sekeyami. Będę p ro s i ł ,  aby każdy z 
posłów przy czytaniu podług sekcyi zbliżył się do 
oddania kartk i.

Poseł G r o c h o l s k i  (czy ta  spis imienny 
posłów* podług sekcyi. —  Posłowie oddają kar tk i) .

M a r s z a ł e k .  Je s t  tu  wniosek ułożony, k tó
ry  się odczyta.

Poseł G r o c h o l s k i ,  ( c z y ta ) :
W niosek naglący.

Wysoki Sejm u ch w a li :
Podnieść dyjeły dla posłów Sejmu podczas 

teraźniejszej kadencyi .na sześć złr .  w. a. dziennie. 
Kmictowicz. —  Dr. Zduń. —  Cichorz. — X. Do
brzański AIexander. —  X. Morgenstern — X. S tę 
pek. — X. Huczka. —  Pudło. —  Jan Kobak. —  
Horodyski. — Gutowski. — Szeliski. —  S k rzy ń 
ski Ignacy. — Szemelowski. — Bocheński. —  Pola- 
nowski. — Golejowski. —  Maciej Czechura.

M a r s z a ł e k .  Ten wniosek je s t  dostatecznie 
poparty.

G ł o s .  Ja  proszu o hołos.
M a r s z a ł e k .  W niosek je s t  dostatecznie po

party , więc będzie wydrukowany.

G ł o s .  Nie trzeba  d rukow ać, bo jest wnio
sek naglący.

Poseł G r o c h o l s k i .  Ja  proszę o głos. Musi 
być wydrukowany; jeś li  wnioskodawcy żądają od
stąpienia od przepisanych form , to podług regula
minu na wniosku ma być w ym ienione, jakich  się 
chce opuszczeń ze zwykłej przepisanej formy. Gdy 
wniosek będzie wydrukowany, rozdany i posta
wiony na porządku dziennym, wtedy w nioskodaw
ca będzie mógł żądać odstąpień od zwykłej formy, 
ale dziś nic. nic pozosta je ,  ja k  w ydrukow ać, ro z 
dać i postawić na porządek dzienny.

M a r s z a ł e k .  Ten  wniosek może być p ręd 
ko w ydrukow anym , potem będzie rozdany i na 
najbliższym dziennym porządku postawiony.

M a r s z a ł e k .  Mamy już  wiele petycyj złożo
nych do Sejmu, a dotąd nie mamy komisyi petycyj
nej,  je s t  wrięc rzeczą  bardzo nag łą ,  żebyśmy w y
brali koniisyę petycyjną. T e raz  byłoby kw estyą , z 
ilu członków ma składać się ta  komisya i czy ma 
być przez sekeye czy z całego Sejmu wybrana. 
Czy kto chce w tej mierze głos zab rać?  (M ilcze
nie.)

Jeżeli nikt wniosku nie stawia, wiec ja  posta
wię wniosek, ażeby j ą  złożyć ja k  była daw niej,  
z lOciu członków i wybrać przez sekeye.

Kto je s t  zatem, ażeby z lOciu członków przez 
sekeye wybieranych ta  komisya się składała, raczy  
powstać (wszyscy w sta ją ) .  A zatem wniosek mój 
je s t  przyjęty . Prosiłbym w ięc ,  ponieważ je s t  dużo 
naglących petycyj i coraz więcej takowych p rz y 
byw a , abyśmy przerw ę z robili ,  w  sekcyach się 
zeszli i po dwóch członków z każdej sekcyi wy
b r a l i , aby dziś jeszcze mogła się ukonstytuować 
ta  komisya.
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Poseł hr. A d a m  P o t o c k i .  Ja  s ą d z ę , że 
lepiejby było zejść się w sekcyach zaraz  po posie
dzeniu i w ybór uskutecznić.

M a r s z a ł e k .  Tym czasem będzie skrutynium, 
jeże li  będziemy mieli c z a s , to będziemy mogli 
powtórnie głosować, jeśliby przy wyborze byli tacy, 
k tórzyby nie mieli absolutnej większości.

Poseł Z y b 1 i k i  e w i c z. Jabym się zgodził z 
wnioskiem p. Adama Potockiego , żebyśmy przy 
końcu sesyi^ a mianowicie wtedy dopiero, jak  będzie 
wiadomy rezu lta t  skrutynium wyborów do ustawy 
gminnej, zebrali się w sekcyach do wyborów komi- 
syi petycyjnej; bo ja k  w jednej komisyi co do 
ustawy gminnej będzie bardzo wiele, tak w wy
dziale petycyjnym może być jeszcze  więcej wybra
nych stanowczo i na całą sesyę , a byłoby ź le ,  
gdyby wybór padł i do jednej i do drugiej komi
syi na jednego i tego samego p o s ła ,  bo wtedy ten 
nie mógłby podołać tym dwóm obowiązkom. Więc 
szę ,  ażeby dopiero wtedy, jak  będz ie  wiadomy 
rezu lta t  wyborów do komisyi dla ustaw y gminnej, 
do wydziału petycyjnego wybierać.

M a r s z a ł e k .  Będzie nam po trzeba  drugiej 
komisyi stałej administracyjnej, więc i pod tym 
wTzgIędem trzebaby wiedzieć, j a k  W ysokie Zgroma
dzenie chce mieć tę komisyę złożoną; ja  sądzę , 
że do tej komisyi przyjdą różne przedmioty, mię
dzy innemi wnioski rządowe o kokureneyi kościel
nej i szkolnej, k tóre  były przedstawione na ostat- 
niem posiedzeniu, wniósłbym jeśli  nikt nie stawia 
w niosku , ażeby tę  komisyę w ybrać p rzez  sekcye 
z  l O c i u  członków.

X. P a w l i k ó w .  Szczo to za komisya stało- 
administracyjna ?

M a r s z a ł e k .  Mamy kilka przedm iotów czysto 
administracyjnych, między innymi są przedmioty 
ze strony Rządu postawione t. j .  konkurencya 
szkolna , konkurencya kościelna i konkurencya do 
d ró g ,  toby te t rzy  przedmioty mogły pójść do tej 
komisyi zaraz po jej ukonstytuowaniu się. Mamy 
także  wniosek co do zabezpieczeń od ognia budyn
ków  włościańskich, który został postawiony; ten 
wniosek także mógłby pójść do tej samej komisyi. 
Czy zgadza się W ysoka Izba, aby ta  komisya z 
dziesięciu członków była złożona i p rzez  sekcye 
wybrana ?

G ł o s  z p r a w e j .  J a  proszu o hołos.
M a r s z a ł e k .  x. Ruczka ma głos.
X. R u c z k a .  Byłbym tego zdan ia ,  aby  do 

tych t rzech  przedmiotów, k tó re  właśnie wryliczono, 
w ybrać osobne komisyc, i tak  do konkurencyi szkol
n e j ,  kościelnej i drogowej trzy  komisye osobne,

nie zaś do jednej komisyi lak zwanej adm inistra
cyjnej wszystkie przedmioty odes łać ,  gdyż każdy 
z tych trzech  przedmiotów wymaga specyalnych 
wiadomości.

Poseł Z y b l i k  i e w i c z .  Te trzy przedmioty 
są w takim związku ze s o b ą , że rzeczywiście naj
lepiej je  do jednej komisyi odesłać, a rozłożywszy 
na t rz y  osobne komisye , toby t rzeba  trzydziestu  
nowych członków wybierać. W iec  lepiej by by ło ,  
żeby rzecz ta została w je d re j  i tej samej komisyi.

X. R u c z k a .  J a  jestem  tego zdan ia ,  że wła
śnie te trzy  przedmioty wymagają specyalnej wia
domości , a specyalnej wiadomości o wszystkich  
tych przedmiotach nie może mieć każdy; jeden  mo
że być zdolny do konkurencyi szko lne j , drugi do 
konkurencyi kościelnej, a o konkurencyi drogowej 
nie mieć żadnego w y obrażen ia , a zatem jestem 
tego zdania , aby do każdego przedmiotu osobną 
komisye wybrać.

X. G i n i l e w i c z .  Ja  stawiaju poprawku do 
toho w nescnia , szczoby komisyj były dw i, a to 
jedna dla szkił i c e rk o w , a druha so wsim okro- 
miczna komisya dla doroh.

M a r s z a ł e k ,  p. Grocholski ma głos.
Poseł G r o c h o l s k i .  Tutaj panowie nie idzie

0 to ,  jakie przedmioty, jakie z przedstawionych 
wniosków będą do proponowanej przez x. Mar
szałka komisyi administracyjnej o des łane , tu  cho- 
d~i o to, czy komisyi administracyjnej potrzebujemy 
lub nic potrzebujemy. Gdybyście się na to zgodzili 
że je s t  potrzebna, tobyścic jeszcze  nic nie p rzysą
dzili, bo wtenczas przy każdym pojedynczym 
w niosku , czy to przez W y d z ia ł ,  czy przez R ząd. 
czy przez pojedynczych członków zrobionym, mu
siałaby Izba głosować i decydować, czy ma być 
do tego wydziału odesłanym , lub czy ma być dla 
niego wybrany inszy wydział. J a  sądzę , że pro- 
pozycya x. Marszałka je s t  bardzo stosowną. Mv 
mamy bardzo dużo różnego rodzaju wniosków, 
gdybyśmy chcieli dla każdego wniosku nowy tw o
rzyć w ydzia ł,  to nakoniec nasze p race  nie będą 
mogły postępować i sił  nam zabraknie.

Je s t  druga panowie ko rzyść ,  jak  będzie 
taki wydział administracyjny wybrany. Jak  wejdą 
nowe przedmioty, będziecie w idz ie l i , czy ten 
przedmiot je s t  odpowiedni zdolnościom i wia
domościom członków wydziału administracyjnego,
1 właśnie ci panow ie ,  k tórzy  dziś mówią, 
żeby dla tego przedmiotu inną , a dla tego 
inna komisyę w y b rać ,  będą z świadomością orzec 
mogli, czy wniesiony projekt odesłać do owej ko
misyi administracyjnej, czy wybrać dla niego nowy
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wydział. Mnie się zdaje , że nie chodzi o (o .  czy 
pro jek ia  przez Rząd przedłożone o konkurencyi 
szkolnej i kościelnej mają być odesłane do wy
działu administracyjnego czy nie,  lecz jedynie o lo, 
czy sądzim y, że wydział administracyjny je s t  dla 
Izby potrzebny czy nie; mnie się zda je ,  że jes t  
bardzo pożyteczny.

Nie sądziłbym , aby wybór lego wydziału 
tnóg-ł nastąpić dzisiaj, tylko byłbym zdania,  aby 
był położony na porządek dzienny najbliższego po
siedzenia.

W ybór wydziału petycjo ego jest rzeczą wię
cej naglącą.

Podług regulaminu wydział petycyjny musi 
być wybrany. O łem wszyscy wiedzieliśmy. Co 
inszego z wydziału administracyjnego.

Tuta j po trzeba  się porozumieć, jakich człon
ków zechcemy wybrać. W noszę więc, ażeby wy
dział administracyjny wybrać, sam wybór zaś od
łożyć do najbliższego posiedzenia.

M a r s z a ł e k .  X. Pawlików ma głos.
X. P a w l i k ó w .  Do kwesty i czy maje buty 

wybrana leper i zadecydowana koinisya taka  admi
nistracyjna —  jak  poseł bospodyu Grocholski ska
zał, ma ju to p n w is ty : p. Grocholski mysłyt. że ko- 
misya jesłyby buła wybrana stała administracyjna, 
to jakby  pryjszły  wneski, należałoby zadecydowały 
wid nas samych, czy prydiły ty  do toj komisyi, czy 
nie. Jesły  tak  je s t ,  to j a  newydżu potreby wyboru 
takoi komisyi stało - administracyjno) — jabyni  du
mał, aby napered skazały, szczo do nei maje na
leżały. jak i i  predm eta majul sia do nei widosłaty, 
ałe żeby w osobennosty jeszcze  decydowały, że ta 
abo druha kw estija  ne należy t do toj komisyi —  
nntotczas ja  newydżu potreby wybrania stałoj ad
m inistracyjnej komisyi —  ałe tu jeszcze  prychylaju 
sia do mninja moich predbesidnikiw' —  a imenno 
do mninja posła Huczki, że do każdoj komisyi czy 
to  dla dorih —- czy dla szkił i cerkwej i kosi cli w, 
potrebuje  okremiszuycb osobnych widomosty —  
musiłaby komisya, je s ły  na wsi predmetyj składały 
sia nąjmeńsze z 15 abo 20 c z łe n iw , aby mohły 
pohodyty sia i wsi zrozuinity przedmety -—  jeden, 
drubyj i Iretyj zhodyłby sia, inszyj osobuyły, odłu- 
czyłyby sia. Ja  sia zhadżąju z mninjem x. Gini- 
lewieza —  żeby predmety o szkołach i eerkwach, 
widosłaty do odnoji komisyi, a predntet o dorohacli 
do innoj osibnoj komisyi.

Otże ja zhadżaju sia z tym, aby tak  ja k  w in
nych Sojmach robiat, tak  i teper  abyśmo ne wybe- 
ra ły  stału administracyjnu komisyju —  no abyśmy 
do tych predmetiw  —  o kilko doiyczytsia pou

czenia, wyberały komisyju składajuczu sia z piaty  
abo desiaty człeniw. To jest  moje inninije.

Poseł H u b i c k i .  Nie jestem przeciwny wy
borowi komisyi administracyjnej, ale po jm u ję , że 
głosy podnoszą się przeciwko wybraniu tej ko
misyi. P rzed m io ty , k tóre  odesłane być mają do 
tej komisyi, i które tu wymienione zostały , a mia
now icie : k u  c.s ty a konkurencyi kościołów, kw estya 
szkół i kwestya utrzymania dróg krajowych, za
niepokoiły mówców przedemuą. Muszę się oświad
czyć, że wszystkie l;e trzy  przedmioty, a głównie 
przedmiot szkoły, nie można policzyć do zajęcia 
administracyjnego bezw arunkow o, i dlatego p rzy 
łączyłbym się do zdania x. Huczki, k tóry  dosta
tecznie wykazał powody, dla czego się oświadcza 
przeciwko takiej komisyi. Byłoby potrzebnem dla 
zaspokojenia wyraźniej określić, jakie zadanie bę
dzie tej komisyi administracyjnej.

M a r s z a ł e k .  Czy nie zabiera kto jeszcze 
głosu w tym przedm iocie?

Xiąże S a n g  u s z k o .  Wydaje mi s i ę ,  iż już 
mamy stałą komisye administracyjną, a ta stała 
komisya administracyjna nazywa się W ydzia ł  k r a 
jowy. Jak  ja tę rzecz  rozumiem, lo te w szystkie  
t r z y  przedmioty o których tu m ow a, należą do 
W ydziału krajowego. Mojem zdaniem jes t ,  że 
potrzeba  trochę oszczędzać panów posłów z ko- 
misyam i. bo nareszcie nie w ysta rczą :  dlatego ja  
się pytam o lo szanownych członków W ydziału  
krajowego, czy oni nie są tego zdania, że tc t rzy  
przedmioty właściwie do nich należą, nie je s t  to 
wniosek z mojej strony, ale zapytanie.

M a r s z a ł e k .  Co do tych przedmiotów dam 
tylko to objaśnienie, że do tej komisyi pójdą wnio
ski rządowe i wnioski przez Wydział krajowy 
przygotowane. Zdaje mi się, że  najwłaściwiej be- 
dzie, ażeby specyalną komisye W ysoki Sejm wybrać 
chciał, któraby te wnioski roztrząsała.

X. K a c z a ! a .  Ja cliotiłjem zwernuty uwahu, 
czy wsi szkilniji predmety majut byty do toj sa- 
moj komisyi administracyjnaj widosłanyi. Jesłyby 
tilkn knnknrencya ce rk w e j ,  koslełiw i szkil do 
toj komisyi naieżaty m a ła ,  to zhodyłbym sia na 
toje. Jcśm jednakoż zain tirn, aby była osibna ko
misya do szkił, tak zwana edukacyjna.

Oświta naroda je s t  duże ważna ricz, ne po
dołaj e d l a to h o ,  aby do jakoj druhoj komisyi jako 
ubocznyj predm et, była prydiłena.

W  sesyach poperednijszyeh inałyśmo osibnu 
komisiju edukacyjna, a pokazało s ia ,  że ro 
boty  tam buło podostatkom. Zdaje my s ia ,  że 
jes ły  raajemo poraysłyty o oświti naroda , ło nam
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kończę potribna je s t  osibna komisya edukacyjna. 
Do administracyjnoj komisyi ne można pi’ydiłyty 
kwestyj szkolnych, chyba o konkurencji .  W  procaem 
zhadżaju sia, ażeby ne buło tak mnoho człeniw w toj 
komisyi administracyjnoj.

M a r s z a ł e k .  Czj7 kto jeszcze  chce zabrać
głos ?

Poseł P a s z k o w s k i .  Mnie się zdaje, że nic 
właściwie przedstawiono tu przedm iot konkurencji  
jako przedmiot szkoluy. K onkurenc ja  nie obej
muje t e g o , co właściwie je s t  przedmiotem szkol
nym, to jest edukacyjnym. Jeżeli będzie komisya 
do przedmiotów' edukacyjnych i szkolnych, to i tak 
przedmiot konkurencji  do tej komisyi należyć nie 
b ę d z ie . poniew aż pod konkureneya rozumie się 
tylko rozdzielenie ciężarów. Podobieństwo tych 
przedmiotów konkurencyi do budowy kościołów 
do szkół i do dróg sprawia, że wszystkie te  p rzed 
mioty do jednej komisyi policzyć można.

Urządzenie konkurencyi je s t  rzeczą  czysto- 
admiuistracyjuą, nie techniczno -  drogową, nie edu
kacyjno - szkolną i nie należącą do zakresu kościel- 
nego, p rze to  najwłaściwiej do komisyi administra
cyjnej należyć powinno.

M a r s z a ł e k .  Więcej nikt głosu nie zab ie ra? 
a zatem poddam pod głosow anie , czy ma być w y
braną komisya administracyjna. Kto je s t  za w ybra 
niem tej komisyi raczy pow stać ,  (w iększość po
w sta je) .  T eraz  je s t  kwestya, z wielu członków7 ta  
komisya ma być złożoną?

Poseł H u b i c k i .  J a  byłbym zdania , że ko
misya administracyjna ze wTzględów tu wyłożonych 
p rzez  p. Paszkowskiego na uznanie zasługuje. 
W ypada aby tego rodzaju komisya administracyjna 
wybrana była liczniejszą, a głównie z tego powodu, 
że prawdopodobnie różne przedmioty tam t r a k to 
wane będą. Taka komisya może się dzielić na 
sekeye , robię wice wniosek, aby się składała z 
p iętnastu członków.

X. G i n  i  l e w i c  z. T u t postawłenyj był wne- 
so k ,  czy maje sia wybraty komisya administra
cyjna, a potomu unesok  b y ł .  ażeby sia wybrały 
dwi komisyi, a to :■ komisya do szkił ' i kostełiw , 
a druha okremiszna dla dorih. Otże stawJaju w o- 
p ros  czy tu t  odna czy dwi. Ja rozumiju, że majut. 
sia dwi komisyi wybraty.

M a r s z a ł e k .  Do wyboru tej komisyi nie 
przystąpimy jeszcze na przyszłem  posiedzeniu ,  bę
dziemy mieli czytanie t rzech  wniosków rządowych.

P ose ł  Z y b l i k i e w i c z .  W  każdym Sejmie 
je s t  zwyczajem, że wnioski w stałych kom isjach 
bywaJ ł  p rzygo tow yw ane , ażeby nie co dzień p rzy 

stępować do wyboru pojedynczych komisyj. T a -  
k ie m is ą :  komisya administracyjna, edukacyjna, p ra 
wnicza , i tak  tym sposobem jak  przyjdzie  przed
miot pod obradę, przydzielony zostaje natychmiast 
do jednej z tych komisyi, ażeby nie tracić czasu 
na samych wyborach komisyj. W iec nie ma ża 
dnej w ątp liw ośc i , że jak x. Ginilewicz sobie 
tego życzy, przyjdzie i do wyboru komisyi eduka- 
cy jn o -szk o ln e j , która się oświatą i adm inis trac ją  
szkolną zajmować będzie. A dm inistracja  i szkoły 
należą do komisyi oświecenia, wiec tu taj nie ma 
żadnego związku komisya szkolna z komisya admi
nis tracy jną ,  bowiem jedna i druga komisya będzie 
odrębną. Więc sądzę że 15 członków  jest za 
wiele, jestem za liczbą dziesięć.

X. G i n i l e w i c z .  Czy mohu widpo wisty ? My 
ne rozumiłyśmo łysz komisyi szkił, ałe tako ji ,  ko- 
t r a  małaby oznaczały i konkureneyu.

Poseł hr. A d a m  P o t o c k i .  Bardzo nie w ła
ściwie sądzę, były wywołane te kwestye, czy ten 
lub ów przedmiot ma być odesłany do stałej ko 
misy!. Zabrałem głos ty lko, ażeby oponować p rz e 
ciw  liczbie piętnastu. Ze względu na to, że w k aż 
dym czasie ilość i liczba członków komisyi może 
być stosownie do regulaminu powiększoną, byłoby 
zupełnie dos ta tecznem , ażebyśmy się te raz  ogra
niczyli na liczbie lOciu członków, tembardziej że rze 
czywiście już cały Sejm rozebrany je s t  na komisye. 
Zwróciłbym na to u w a g ę , ażeby dalej nie dysku
tować nad te rn , o ile kwestye tyczące się budowy 
d ró g ,  konkurencyi szkół, kościołów7 i dróg mają 
lub nie mają być odesłane do tej k o m is j i , albo
wiem są to rzeczy wiście przedmioty bardzo ważne, 
k tóre  w swoim czasie będą Sejmowi pod rozbiór 
przedłożone.

W  tej chwili nie mamy tych kwestyj rozb ie
rać ani ich ro z s t rz y g a ć , dlatego co się tyczy liczby 
stawiam w niosek , ażeby komisya ta  z dziesięciu 
członków7 była złożoną.

Poseł Ż u k  S k a r z e w s k i .  Chciałbym tylko 
co do liczby członków zaproponować p ięciu , raz  
że jest  zbyt mało przedmiotów mających się p rz y 
dzielać do tej komisyi, a powtóre dla tego, że  
oczekujemy przy rostu sił z naszych kolegów’ wczo
raj świeżo wybranych.

G ł o s y .  Zamknąć dyskusyę.
M a r s z a ł e k .  Dyskusya zam knię ta ,  ale p. 

pose ł W odzicki ma jeszcze  głos.
Poseł H e n r y k  W o d z i c k i .  Chciałem tylko  

parę słów  powiedzieć co do liczby członków7 w ogóle. 
Na prędce zanotowałem sobie te kom isye, które 
są albo niezawodnie będą wybrane. Mamy jnż ko-
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misye dla ustawy gminnej, petycyjną, adm inistra
cy jną , g łodow ą, szkolną.

Już 84ych członków przy  tych komisyach je s t  
za trudnionych, nie je s t  więc podobieństwem j e 
szcze tworzyć tak  licznych komisyj. Już powie
działem, iż 84ych członków jes t  zatrudnionych, jeżeli 
więc je szcze  szesnastu do takich komisyj weźmiemy 
będzie 100 . Zapominać nie trzeba przy liczbach 
jak ie  chcemy do komisyi oznaczać, że nie rozpo
rządzam y wszystkiemi siłami, tak jak  we w szyst
kich innych sejmach, — pod tym względem je s te 
śmy w wyjątkowem położeniu, czego dowodzić by
łoby zbytecznem. Ograniczajmy się zatem co do liczby 
członków ile możności p rzy  wyznaczaniu do ko
m isy j,  tem więcej, że jeżeli poseł będzie do dwóch 
albo t rz e c h  komisyj należał i pracował, to mu czasu 
i sił  nakoniec nie starczy. Jestem więc za mniej
sza liczbą członków do tej komisyi.

M a r s z a ł e k .  Dyskusya teraz  zamknięta, są 
trz y  wnioski: wniosek p. Hubickiego na 15 człon
k ó w , potem wniosek p rzez  kilku posłow poparty  
na 10, a trzec i  wniosek na 5 członków.

Poddaję pod głosowanie p ierw szy wniosek. 
Kto je s t  za wyborem piętnastu członków do tej 
komisyi, r a c z y p o w s ta ć , (mniejszość p o w s ta je ) , je s t  
m niejszość; te raz  poddam pod głosowanie wniosek 
za  dziesięcioma. Kto je s t  za wnioskiem, raczy po
wstać, (w iększość powstaje).

W iec lOciu członków7 trzeba  wybrać. Teraz  
stawiam jeszcze  pytan ie , czy mają być wybrani 
z sekcyj czy z całęj Izby.

Kto j e s t  za wybraniem z całej Izby, raczy 
p o w s ta ć , (w szyscy  powstają).

M a r s z a ł e k .  W ięc mielibyśmy dwie komi- 
sye do w ybran ia ,  jedną  komisyę petycyjną z 1 0 « u 
cz łonków , i drugą administracyjną także  z lOciu 
członków.

Poseł H u b i c k i .  Możeby zarazem komisyę 
praw niczą  w ybrać?

M a r s z a ł e k .  Ponieważ te komisyę są nam 
bardzo p ilne ,  ażeby można w komisyach te roboty 
rozpocząć ,  więc proponuję, ażeby zawiesić posie
dzenie do czasu , aż będzie skrutynium wiadome, 
a tymczasem panowńe będą łaskawi zejść się w 
sekcyach i te  dwa wybory przedsięwziąść.

Poseł x. P a w l i k ó w .  Ja  dumaju, że to szczo 
hosp. p. ZyblikieWicz tu  wnis, powynnoby maty 
uw ahu; my ne znajemo jeszcze  rezu lta tu  wyboru 
poperednoho , więc jabym dumaw, aby persze  w y- 
dity rezu lta t  w y b o ru , a potom do wyboru p ry -  
stupyty.

G łosy: ta k !  tak!

M a r s z a ł e k .  W ięc możeby do ju t r a  odłożyć 
Teraz  przejdziemy do porządku d z iennego , 

do regulaminu.

Proszę posła Smolki aby zechciał przystąpić 
do szczegółowej debaty nad regulaminem.

Poseł S m o l k a .  Możeby lepiej było odłożyć 
zreformowanie regulaminu do najbliższego posie
dzenia, ponieważ brakuje kilku członków k tó rzy  
są przy  skrutynium.

M a r s z a ł e k .  W ięc zawieszę posiedzenie 
aż do czasu ,  w którym będziemy mieli s k ru ty 
nium gotowe.

Poseł W ę ż y k .  Następujące je s t  sp raw o 
zdanie wyboru komisyi do ustawy gminnej (czy ta )  : 

Głosujących było 129.

Absolutna większość 65.

1. Xiadz S t e p e k ................................... . 123 głosów
2. C z a j k o w s k i ....................................... . 117 57

3. Czechura ............................................ 55

4. Z b y s z e w s k i ....................................... 51
5. Ł a w r o w s k i ....................................... . 110 55

6. W ę ż y k ................................................. 55

7. B o r y s i k i e w i e z .................................. 55

8. K o w b a s i n k ....................................... . 104 55

9. Xiadz P a w l i k ó w .............................. . 104 55

10. Hr. G o łu c h o w s k i .............................. . 81 55

11. Krzeczunowicz .................................. . 79 55

12. G n o i ń s k i ............................................ . 78 57

13. S m a r z e w ś k i ....................................... . 77 55

14, G r o c h o l s k i ........................................ . 74 55

15. Hr. Adam P o t o c k i ......................... . 72 55

16. Skrzyński L u d w i k ......................... . 71 55

17. Taczanowski .................................. . 69 55

A zatem ci 17 otrzymało absolutną wńększość
i są członkami komisyi gm in n e j ; — potem otrzy-
mali najwięcej głosów (czy ta  dalej) :

Xiążę W ładysław  Sanguszko . . . . . 04 gtosów
W odzicki L u d w i k .................................. 55

D u b s ........................................................... . . 61 ii 55

Dr. Z d u ń ................................................. * 55

X. Ł o z i ń s k i ............................................ 55

Dr. S m o l k a ................................. ....  r %n 55 «
Z a k r z e w s k i ............................................ 75

X. P o l o w y ................................................. . . 50 55

L a s k o w s k i ................................................. . . 50 55

X. G i n i l e w i c z ....................................... . . 48 55

Rutowski . . . 47 55

X. Biskup P u k a l s k i ............................. . . 47 55

X. Kacz l a ............................................ 47 »



X. K u z i e m s k i  47 głosów
J a r  anto w s k i ......................................................... 47 „
Hr. Alfred P o t o c k i ............................................47 „

R eszta  głosów rozs trze l i ła  się.
Pokazuje się zatem p o trzeb a  wyboru siedmiu 

członków.

M a r s z a ł e k .  T ak  późno nie śmiem panów 
dłużej zatrzymywać , więc ju tro  prosiłbym o H^ej 
g o d z in ie , nie więcej tylko do wyboru, abyśmy mo
gli raz  komisye w życie w prow adzić : więc najprzód 
wybór siedmiu członków do ustawy komisyi gminnej,

a potem by się sekcye zeb ra ły ,  ażeby wybrać 
po dwóch członków do drugiej komisyi.

Pose ł  Lud. S k r z y ń s k i .  T u  wątpliwość za
chodzi ,  czy ju tro  li tylko będzie wybór dzisiejszy, 
czy inne wybory.

M a r s z a ł e k .  Dzisiejszy i zaraz sekcye się 
zbiorą, k tóreby  wybrały po dwóch członków, tym 
sposobem moglibyśmy nasze prace rozpocząć.

Posiedzenie zamknięte.

(Koniec posiedzenia o 3 %  po południu.)




